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Om Grønt Vesterbro 

Grønt Vesterbro er en arbejdsgruppe under Vesterbro Lokaludvalgs Teknik- 

og Miljøudvalg og refererer til dette. Arbejdsgruppen er en åben gruppe for 

vesterbroere. 

Grønt Vesterbros formål er at understøtte og realisere Vesterbro 

Lokaludvalgs bydelsplan for et grønnere Vesterbro ved blandt andet at 

inspirere og støtte op om: 

• Flere grønne åndehuller. 

• Mere biodiversitet og mangfoldighed. 

• Mere grønt at opholde sig i. 

• Etablering af flere ”Vild med Vilje”-områder. 

• Borgerdrevne aktiviteter for grønne gader, gårdrum og grønne 

opholdssteder. 

• Samarbejde med Teknik- og Miljøforvaltningen i Københavns 

Kommune om begrønning og biodiversitet i det offentlige byrum. 

• Støtte op om Københavns Kommunes puljer som bylivsgadepuljen og 

biodiversitetspuljen. 

Grønt Vesterbro udgør en del af Vesterbro Lokaludvalgs miljøopgave. 

Lokaludvalgenes miljøopgave er yderligere beskrevet her: 

https://lokaludvalg.kk.dk/digital-haandbog/miljoeopgaven   

Grønt Vesterbro startede i februar 2024 og har i årets løb arbejdet for at 

etablere sig, skaffe medlemmer, afvikle arrangementer og udvikle på 

gruppens idéer og grundlag. I 2024 afholdt Grønt Vesterbro to 

borgerrettede arrangementer og otte møder, herunder et møde med 

Teknik- og Miljøforvaltningens byrumsforvalter for Vesterbro.  

Se uddybende information om Grønt Vesterbros handlerum i Kommissoriet.  

Større projekter 
Saxoparken 

Grønt Vesterbro mener, at Saxoparken trænger til en kærlig hånd. Dels er 

parken meget mørk, dels er den inddelt i meget små, ofte ikke særligt 

brugbare “trekanter”, dels er den ikke vedligeholdt. Bl.a. derfor bliver den 

ikke brugt nær så meget, som den kunne. 

Medlemmerne af Grønt Vesterbro har foretaget observationer om parkens 

brug, som underbygger deres betragtninger. 

https://lokaludvalg.kk.dk/digital-haandbog/miljoeopgaven
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På den baggrund har Grønt Vesterbro forskellige idéer til forbedringer. 

Kultur, Fritid, Børne- og Ungeudvalget i Lokaludvalget har også nogle 

overvejelser, så et samarbejde mellem de to udvalg er nødvendigt. 

Først og fremmest er det vigtigt at inddrage parkens brugernes egne ønsker. 

Det er især beboerne i Apostelgården, der er potentielle brugere og ejere af 

arealet nærmest boligforeningen. Parken bruges også meget til 

gennemgang mellem Matthæusgade og Saxogade. Der er også en krolf-

klub, der bruger arealet mod Matthæusgade, en lille hundegård og 

Træstubben og dens brugere, som også er interessenter. 

Det er vigtigt at få inddraget byrumsforvalteren og arealforvalteren på 

Vesterbro i arbejdet. Også med henblik på at være inde i loopet ift. evt. 

planer i forhold til drift og genoprettelse af parken. 

Blandt Grønt Vesterbros tanker om parken er: 

• Legepladser. Der er nu tre små legepladser, en samling af disse samt 

bænke kunne gøre parken attraktiv, også i dagtimerne. 

• Åbning af parken: De fleste af ”trekanterne” med bøgehække 
nedlægges. 

• De store træer skal blive, men busk- kratbevoksningen nedlægges, 

bortset fra hjemmehørende planter.  Det vil fjerne det lidt dystre 

indtryk, der er nu, og skabe åbent blik igennem parken. Gerne med lidt 

niveauforskelle. 

• Plantebede med danske planter og urter, der kan tåle skygge. 

• Flere bænke, gerne med borde til ophold. 

Grønt Vesterbro forestiller sig, at der skal afholdes borgermøder for at få 

input til parkens udformning. 

 

Bevtoftgade 

Ud til Enghavevej – på et lille stykke mellem Bevtoftgade og Stenderupgade 

– er der et indhegnet, grønt område med et par træer (se placeringen her: 

https://maps.app.goo.gl/EW2Wyw4CLN6WNziV7).  

Grønt Vesterbro mener, dette område har potentiale til at blive en lille 

biodivers oase på Vesterbro. Derfor foreslår gruppen, at området bevares i 

sin nuværende form med jernstakit rundt om og forgrønnes i et samarbejde 

med skolebørn med en såkaldt lommeskov/2030-skov med en labyrint/sti 

igennem, som kan bruges af blandt andet mindre børn.  

https://maps.app.goo.gl/EW2Wyw4CLN6WNziV7
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En lommeskov/2030-skov er en kombination af træer og buske, som egner 

sig til at vokse hurtigt til med en høj diversitet på små områder. De 

nuværende træer bevares.  

Gennem skoven etableres en labyrintisk smal sti rettet mod børn, fx med en 

bredde på ca. 70 cm. Labyrinten ender i et lille område med en skulptur som 

en kuglebane, så børn og voksne med kugler eller småsten kan benytte 

banen. Skulpturen kan evt. også være med vand, så blade eller lign. kan 

svømme. Ønsket er en labyrint, men det kan også blive en kringlet sti lagt 

efter at man skal kunne komme til stikledning/dræn gennem pladsen.   

Reetableringen skal ske i et samarbejde med skoleelever, f.eks. en 3. klasse 

fra Vesterbro Ny Skole eller Tove Ditlevsens Skole. Skoleeleverne kan 

involveres i at designe skoven, plante de planter, som børn kan plante, og 

male stakit. 

Grønt Vesterbro vil bruge midler til i første omgang at få kortlagt 

mulighederne for området, f.eks. gennem rådgivere inden for 2030-

skovskonceptet. 

 

Litauens Plads 
Litauens Plads er et populært sted at være for mange mennesker, især om 

sommeren. Grønt Vesterbro mener, der kan laves tiltag for at gøre pladsen 

mere attraktiv i en grøn forstand. Det er dog vigtigt ikke at tage plads fra de 

mange mennesker, der nyder at opholde sig på pladsen.  

Blandt de indledende tanker er: 

• Kan det grønne felt gøres mere interessant? 

• Byhave/plantekasser med grøntsager og blomster – i første omgang 

måske som forsøg. 

• Et grønt videnscenter med arrangementer og vidensdeling. 

• Involvering af de bysociale medarbejdere fra almene byggerier og 

skolen. 

• Invitere aktører, naboer og brugere af pladsen til dialog om, hvilke 

tiltag, der kunne gøres. 

 

Begrønning af mindre områder  

Grønt Vesterbro har udover de større projekter en række idéer til steder på 

Vesterbro, hvor der kan plantes/sås blomster eller lægges blomsterløg. Det 

kan være bede ved træer, rabatter eller f.eks. Sønder Boulevard, hvor der 
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også står nogle højbede, som er forfaldne. Dette er et løbende fokusområde 

for gruppen.  

 

Arrangementer 
I 2024 gennemførte Grønt Vesterbro to borgerrettede arrangementer. I april 

tog Grønt Vesterbro plads på Enghave Plads og delte blomsterfrøposer ud, 

som lokaludvalget havde indkøbt forrige år. Arrangementet gav – udover at 

inspirere og engagere borgere i at skabe mere grønt i bydelen – anledning til 

gode samtaler om emnet og mulighed for at formidle gruppens arbejde. 

Dette arrangement gentages i 2025. 

I august havde Grønt Vesterbro inviteret borgere på Vesterbro til grøn 

gårdvandring. Ca. 20 deltog i gårdvandringen og besøgte tre grønne gårde, 

hvor beboere fortalte om arbejdet med at anlægge og vedligeholde 

gårdene. Formålet var at inspirere borgere, gerne især dem i bestyrelser, til 

at forgrønne deres gårde. I 2025 gentages dette arrangement og suppleres 

evt. af en opfølgende workshop for dem, der gerne vil gå videre med 

arbejdet. 

 

Økonomi 
Grønt Vesterbro udarbejder en årsplan og et budget, som indstilles til 

lokaludvalget én gang årligt. Budgettet er en del af Teknik- og Miljøudvalgets 

budget for bydelsprojekter. Der udarbejdes projektbeskrivelser og budgetter 

for enkeltstående projekter, som indstilles til Lokaludvalgets på samme vis, 

som øvrige arbejdsgrupper og fagudvalg indstiller projekter til 

Lokaludvalget. Vesterbro Lokaludvalg orienteres løbende om Grønt 

Vesterbros arbejde. Ved ændringer af væsentlig karakter i Grønt Vesterbros 

årsplan eller budget, indhentes Lokaludvalgets godkendelse. 

Grønt Vesterbro kan – hvis det er muligt – ansøge andre fonde og puljer om 

midler til at gennemføre en række aktiviteter og tiltag. 

 

Budget for Grønt Vesterbro Beløb 
Arbejde med Saxoparken 5.000 kr. 

Arbejdet med Bevtoftgade 30.000 kr. 

Litauens Plads – opstart af 
byhaver 

30.000 kr. 

Grøn gårdvandring og evt. 
opfølgning 

5.000 kr. 
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Begrønning af mindre områder 20.000 kr. 

I alt 90.000 kr. 

 


